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Stop zagrozeniu zdrowia i zycia 

W interesie publicznym wnosimy o: 

1. przyj?cie przez Rad? Miasta/Gminy uchwaly w sprawie ochrony zdrowia mieszkancow 
przed elektroskazeniem. 

2. zobowi^zanie Burmistrza/Wojta/Przewodnicz^cego Rady do: 

a. ) wykonania Uchwaty; 

b. ) opublikowania jej na state na stronie internetowej UM/UG oraz na profilu Facebooka 

Burmistrza/Wojta Gminy; 

c. ) przekazania Uchwafy dyrektorom wszystkich szkot i przedszkoli na terenie gminy; 

r d.) przekazania Uchwaty wtadzom powiatowym, wojewodzkim i krajowym. 

Uzasadnienie 

Zwracamy si? do organu wtadz gminnycin z prosb^ o przyj?cie uchwaty w sprawie ochrony 
zdrowia mieszkancow gminy przed coraz wi?ksz^ ekspozycj^ na sztuczne pola 
elektromagnetyczne (dalej: PEM) o coraz szerszym zakresie cz?stotliwosci. 

W dniu 25 stycznia 2020 r. odbyl si? swiatowy dzieh protestu (1) przeciw zwi?kszaniu 
ekspozycji ludnosci na promieniowanie mikrofalowe, a takze przeciw eksperymentowaniu 
na ludziach z uzyciem nowych cz?stotliwosci, tzw. fal milimetrowych, ktore b?d^ stosowane 
w nowym standardzie telefonii komorkowej, sieci 5G. Nie ma jeszcze badah dotyczqcych 
wpSywu przewleWej ekspozycji na promieniowanie, ktore b?dzie emitowane przez nadajniki 
i telefony w tyrri standardzie, na ludzkie zdrowie, a dotyclnczasowe badania wskazuj^ na 
duze prawdopodobieiistwo, ze negatywne dIa srodowiska i cztowieka skutki oddzialywania 
fal milimetrowych i PEM o innych cz?stotliwosciach b?d^ si? sumowac. 

Tysiqce niezaleznych badah naukowych (2) potwierdzajq, ze niejonizuj^ce promieniowanie 
elektromagnetyczne jest szkodliwe dIa ludzi i srodowiska. Do udokumentowanych skutkow 
zdrowotnych nalez^: uszkodzenia DNA, nowotwory, efekty neurologiczne/ 
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neuropsychiatryczne (w tym choroba Alzheimera, autyzm, ADHD i zaburzenia zachowania 
u dzieci), wzrost zjawiska apoptozy (zaprogramowanej smierci komorki), rozszczelnienie 
bariery krew-mozg, problemy kardiologiczne, stres oksydacyjny/uszkodzenia spowodowane 
przez wolne rodniki, zaburzenia uWadu hormonalnego, bezplodnosc, poronienia, 
nadwrazliwosc elektromagnetyczna (electroliypersensitivity - EHS) i wiele innych. 

Technologia 5G spowoduje drastyczny wzrost ekspozycji na pola elektromagnetyczne, 
ktorej nie da si? uniknqc. 

Istniejqca przy Swiatowej Organizacji Zdrowia (WHO) Mi?dzynarodowa Agencja ds. Badah 
nad Rakiem (lARC) zaklasyfikowa+a w 2011 r. mikrofale stosowane w komunikacji 
bezprzewodowej jako mozliwy czynnik rakotworczy dIa ludzi (grupa 2B) (3). Najnowsze 
badania epidemiologiczne nad wyst?powaniem nowotworow gtowy w zwigzku z uzywaniem 
telefonow komorkowych potwierdzaj^ klasyfikacj? lARC. Wspieraj^ j ^ rowniez, a nawet 
wzmacniaj^, wyniki olbrzymiego amerykahskiego programu toksykologicznego NTP 
(National Toxicology Program) - opublikowane takze na stronie Department of Health and 
Human Services rz^du USA, odpowiednika naszego Ministerstwa Zdrowia (4). Fakt ten 
podkreslajq rowniez autorzy ekspertyzy zleconej przez Ministerstwo Zdrowia (5), ktora 
zostata zatajona przez rzqd az do momentu przegtosowania przez Sejm tzw. megaustawy 
telekomunikacyjnej (6), ktora ma utatwic operatorom wprowadzenie w Polsce sieci 5G. 

W zwi^zku z opisanymi w publikacjach naukowych skutkami zdrowotnymi PEM uczeni o 
udokumentowanych osi^gni?ciach naukowych w zakresie badah bioelektromagnetycznych 
domagaj^ si? od 2015 r. redukcji ekspozycji na PEM (The EMF Scientist Appeal, 2015) (7). 
Stwierdzaj^ oni, ze waga dowodow opublikowanych w recenzowanych czasopismach 
naukowych uzasadnia podj?cie wi?kszych srodkow ostroznosci oraz wyrazajq obaw?, ze 
ich niezastosowanie moze doprowadzic do kryzysu zdrowia publicznego. Od 2017 r. coraz 
szersze grono naukowcow i lekarzy apeluje o moratorium na wdrozenie nieprzebadanej 
sieci 5G (The 5G Appeal. 2017) (8). 

Jak ludzie i inne organizmy zywe zareagujq na eksperyment, jakim jest de facto 
wprowadzenie 5G, nikt nie jest w stanie dzis okreslic. Mimo to operatorzy juz uruchamiajq 
t? technologi?, lub jej testy, wwielu polskich miastach. 

Fale milimetrowe wymagac b?d^ ogromnego zag?szczenia nadajnikow, ktore, zgodnie z 
wymogami technologii 5G, b?d^ instalowane co 20-150 m na latarniach, stupach, 
przystankach i budynkach w catej gminie, w ci^gu najt>lizszych kilku lat. 

Ponadto z dniem 1 stycznia br weszio w zycie Rozporz^dzenie Ministra Zdrowia (9) 
podnosz^ce 100-krotnie dopuszczaine poziomy pol eiektromagnetycznych z zakresu 
mikrofalowego w srodowisku (z 0,1 W/m2 na 10 W/m2 dIa g?stosci mocy mikrofalowej; z 7 
V/m na 61 V/m dIa nat?zenia sktadowej elektrycznej pola). Ministerstwo zlekcewazyto przy 
tym opinie naukowcow przeciwnych zmianom z tak znanych instytutow naukowych jak: 
Instytut Medycyny Pracy, Centralny Instytut Ochrony Pracy Wojskowy Instytut Higienv i 
Epidemiologii, uczeini: Wojskowej Akademii Technicznej, Politechniki Wrocfc.v: -iej I 
organizacji: Polskie Towarzystwo Badah Radiacyjnych (10). 

Wczesnrej, na mocy megaustawy, rozporzqdzenie zostalo .'••••_c;Kazane z kompetencji 
Ministra Srodowiska do resortu zdrowia, gdyz Minister vS-onowiska Henryk Kowalczyk byt 
przeciwny zmianie normy bez uprzedniego prz rwowadzenia badah (11). Juz nie jest 
ministrem. ^ -



Wtadze wielu gmin w Polsce podj?ly uchwat? i wyraziJy negatywne stanowisko wobec zmian 
wprowadzanych w rozporz^dzeniu. 

Na catym swiecie rosnie opor wobec wdrazania bez konsultacji ze spoteczeiistwem 
nieprzebadanej technologii 5G, w wielu krajach zachodnich obywatele i organizacje 
pozarz^dowe pozywaj^ wtadze centralne do s^du (12). Minister rz^du regionu stotecznego 
Brukseli, Celine Fremault, zapowiedziata wstrzynnanie wdrozenia 5G stwierdzajqc: 
„Mieszkahcy Brukseli nie s^ krolikami doswiadczalnymi, ktorych zdrowie mog? sprzedac z 
zyskiem" (13). 

Opublikowany niedawno bhefing Biura Analiz Parlamentu Europejskiego (14) rowniez 
podkresia mozliwosc wystqpienia powaznych zagrozeh zdrowotnych w zwi^zku z 
wprowadzenienri standardu 5G (tekst w iezyku polskim). 

Ponadto firnny ubezpieczeniowe nie ubezpieczaj^ od ewentuainych szkod wyniktych z 
oddziatywania PEM z uwagi na tysiqce badah naui<owych, ktore wykazaty negatywne skutki 
biologiczne (15). 

NIK raportuje od 5 lat o nieprawidtowosciach w ochronie srodowiska (16). Ostatni raport NIK 
z maja 2019 r. (17) uwidocznU, ze nic si? w tej materii nie zmienito i nadal nie ma nalezytej 
kontroli nad emisj^ PEM do srodowiska. 

Wprowadzany przez Ministerstwo Cyfryzacji system monitoringu SI2PEM rowniez nie 
poprawi sytuacji, gdyz nie b?dzie monitorowat pomiarowo rzeczywistej wartosci PEM, lecz 
b?dzie poziom PEM dIa kazdego punktu wyliczat na podstawie niepetnych i niedoktadnych 
danych z pomiarow i przy zastosowaniu modeli matematycznych, w ktorych niemozliwe jest 
uwzgl?dnienie setek parametrow propagacji pol eiektromagnetycznych (18). W 
konsekwencji udost?pniane w tym systemie dane nie umozliwi^ kontroli nad rzeczywistym 
poziomem PEM w srodowisku. 

Naukowcy ostrzegaj^, ze po wejsciu rozporz^dzenia pomiary dopuszczalnych poziomow 
nie b?d^ mozliwe do wykonania (19), a na nowe poziomy PEM nie s^ przygotowane 
implanty, rozmszniki serca i inne urz^dzenia medyczne z gwarancj^ dziatania do 10 V/m 
(nowa norma: 61 V/m) \ 

Na naszym niebie pokaz^ si? dziesi^tki tysi?cy nowych satelitow wykorzystywanych w tej 
technologii, zaktocaj^c obserwacje astronomiczne (20) i zwi?kszaj^c nat?zenie PEM w 
atmosferze. Apel o powstrzymanie technologii 5G na Ziemi i w przestrzeni kosmicznej 
podpisato juz prawie 200 tysi?cy osob, wtym tysi^ce naukowcow i lekarzy (21). 

Na koniec nalezy zauwazyc, ze t^cznosc przewodowa stanowi sprawdzon^ i bezpiecznq 
alternatyw? dIa komunikacji bezprzewodowej, na co wskazuj^ polscy i mi?dzynarodowi 
eksperci. Polecamy chocby raport amerykahskiego specjalisty ds. technologii komunikacji, 
dr Timothy Schoechle'a, ktory w oparciu o analiz? dost?pnych technik przesytu danych 
potwierdzit niezaprzeczaln^ wyzszosc t^czy przewodowych nad komunikacji 
bezprzewodow^ tak pod wzgl?dem szybkosci przesytu danych, odpornosci na cyberataki, 
wydajnosci energetycznej, potencjatu rozwojowego w przysztosci, jak i bezpieczehstwa dIa 
ludzi i srodowiska. Autor zaieca rowniez, by porzucic ide? wdrozenia sieci 5G i Internetu 

Instytut Medycyny Pracy w todzi „Oddzia)ywanie eiektromagnetycznych fal milimetrowych na zdrowie 
pracownikow projektowanych sieci 5G i populacji generalnej", str. 74. 



Rzeczy, poniewaz nie potrzebuj^ ich ani ludzie ani rynek - to technologie zb?dne, 
promowane tyIko diatego, by generowac olbrzymie zyski dIa przemystu bezprzewodowego 
(22). 

Wnosimy o to, aby w uchwale Rada Miasta/Gminy: 

1. wyrazita swoje negatywne stanowisko wobec: 

a) , wielokrotnego zwi?kszenia od 1.1.2020 r. dopuszczalnego poziomu ekspozycji 
mieszkancow na pole elektromagnetyczne z zakresu mikrofalowego; 

b) . wprowadzania standardu 5G bez wczesniejszego zbadania wptywu tej technologii 
na zdrowie mieszkancow i dziatanie implantow oraz bez wdrozenia wtasciwego 
systemu monitoringu nat^zenia PEM w srodowisku. 

2. zaiecita, by: -

a) , zdemontowano istniej^ce sieci Wi-Fi w szkotach tam, gdzie one istniej^, i wykonano 
nowe instalacje sieci komputerowych w oparciu wytqcznie o pot^czenia kablowe 
eternetowe badz swiattowodowe. 

b) . nakazano przet^czanie na lekcjach telefonow komorkowych w tryb samolotowy oraz 
zakazano ich uzywania na przerwach poza celami zwi^zanymi z informowaniem 
rodzicow lub w celach alarmowych. 

ZADANIE • r> : 

3. zobowiazata si? do przeprowadzenia kampanii informacyjnych dia mieszkancow nt. 
zagrozeh zdrowotnych zwi^zanych z PEM (telefon komorkowy, wifi i inne urz^dzenia 
bezprzewodowe) (przyktad zaieceh w ulotce opracowanej przez Miasto Krakow (23). 

Z powazaniem 


